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سالنامه 96

 گزارش
 ویژه اقتصادی

بيان نظراتمان جلسه شورا تشكيل و رأی گيری انجام شد و 
اكثريت اعضای شورا به بنده رأی دادند. 

 از اینکه شهردار شده اید راضی هستید؟
بلــه، الان از اينكه اين ســمت را پذيرفتم بســيار رضايت 
دارم. در 25 ســال گذشــته هرزمــان كــه به مشــهد می آمدم 
بيشــتر از 48 ســاعت در اين شــهر توقــف نداشــتم و اين 48 
ساعت هم به زيارت امام رضا )ع( و ديدن اقوام می گذشت 
و هيچ ديد كارشناســی به مشهد نداشــتم. اما الان كه در اين 
شــهر هســتم، می بينم كه ظرفيت هايی در اين شــهر وجود 
دارد كــه پيــش از ايــن برای مــن ناشــناخته بود و ايــن يكی از 
دلايل رضايتمندی من اســت. دليل ديگــر رضايت من اين 
است كه مشــهد زادگاه خودم است و با اين شهر پيوند دارم. 
همچنين اين شهر بســيار منحصربفرد است زيرا شما هيچ 
شــهری در ايران سراغ نداريد كه ســالانه پذيرای 25 ميليون 

نفر گردشگر و زائر باشد. 
 باتوجــه بــه اینکه چندیــن ماه از حضور شــما 
در شــهرداری گذشــته اســت عملکــرد خودتــان 
را چگونــه ارزیابی می کنیــد؟ فکر می کنیــد تا چه 
میزان می توانید به اهداف و چشــم اندازهایی که 
از ابتدای حضورتان در این شهر در ذهن داشته اید 

تحقق ببخشید؟ 
معمولا رســم نيســت كســی خودش را نقد كنــد و همه 
عملكــرد خودشــان را مثبــت ارزيابــی می كننــد، بنظر من 
هم مــردم بهتريــن قضاوت كننده ها هســتند. رويكرد من 
نســبت به كسانی كه قبلا در اين ســمت فعاليت می كردند 
كامــلا متفاوت اســت. دليلش هــم می تواند اين باشــد كه 
من تجربه 25 ســاله مديريت شــهری دارم و ماحصل اين 
تجربه اين است كه همه كارهايی كه در شهر انجام می شود 

اگــر با فرهنگ پيوند نخورد بيهوده  اســت. مثلا در تهران ما 
تعداد زيادی پل ســاختيم ولی مردم هيچكدام را در ذهن 
ندارنــد و هنــوز دربــاره فرهنگســراها و روزنامه همشــهری 
حــرف می زننــد. به نظــر مــن ماندگارتريــن كار در شــهرها 
ارزش گذاشــتن به انســان اســت و تلاش من اين اســت كه 
در ايــن شــهر انســان محور باشــم و مــردم احســاس كننــد 
برای انســان كاری انجام شــده اســت. البته اينطور نيســت 
كه از ابعاد ديگر غفلت شــود اما برای من انســان مهمتر از 

ماشين، جاده و ساختمان است. 
 تأکیــد شــما بــر انســان به عنــوان مهمتریــن 
رکــن بود اما متأســفانه نگاه بقیه شــهرها به شــهر 
مشهدآنچنان نگاه مثبتی نیست. برای تغییر این 

نگاه چه برنامه ای دارید؟
منظــور شــما از اينكــه نــگاه مثبتــی وجــود نــدارد، 
چيســت؟ چه نگاهــی به اين شــهر در ذهن مــردم ديگر 

شهرها وجود دارد؟
 برخی از زائران و گردشــگران نگاه مثبتی به 

مشهد ندارند. 
ببينيــد ايــن مســأله هــم بــه همــان مقولــه فرهنــگ 
بازمی گــردد. اولا مــن نمی توانــم به ايــن زودی اين ذهنيت 
را تغييــر دهــم امــا كارهايــی را شــروع كرده ايــم. مثــلا بــه 
تاكســی رانان و اتوبوس رانان داريم آموزش هايی می دهيم 
زيــرا اوليــن برخورد زائــران با ايــن دو گروه اســت. همچنين 
گفت وگوهايــی با اصنــاف انجام داديــم تا با زائر و گردشــگر 
به گونــه ای رفتــار كنند كه آنها از اين شــهر بــا رضايت بروند. 
البته اين مســائل ارتباط مستقيمی با شهرداری ندارد اما ما 
بــه اين مقوله هــا ورود پيــدا كرده ايم. نكته مهمــی كه وجود 
دارد اين اســت كه در ايام شــلوغ سال مثل عيد نوروز بيش از 
دو برابر جمعيت مشهد وارد اين شهر می شوند و كنترل اين 
شرايط سخت اســت ضمن اينكه عده ای كه بومی اين شهر 
نيســتند در آن ايام برای كسب درآمد وارد مشهد می شوند و 
كنترل آنها بســيار دشوار اســت ولی تمام تلاش ما اين است 
كه امســال زائران نسبت به ســال های قبل رضايت بيشتری 

داشته باشند. 
افتــاد  میــزان  و  پدیــده  در  کــه  اتفاقاتــی   
زیــادی  تمایــل  ســرمایه گذاران  شــد  باعــث 
برای ســرمایه گذاری در مشهد نداشــته باشند. 
به طــور مشــخص برنامــه شــما بــرای جــذب 

سرمایه گذاران به شهر مشهد چیست؟ 
متأســفانه شــهر مشــهد يک دوره بســيار بد اقتصادی را 
تجربه كرده است و عامل اصلی اين اتفاق هم گردش مالی 
بســيار زياد در اين شــهر اســت. خوشــبختانه از روزی كه من 
به اينجا آمده ام افراد زيادی برای ســرمايه گذاری پيشــقدم 
شــدند و تقريباً بزرگترين سرمايه گذاران داخلی و خارجی با 
مــا تفاهم نامه و قرارداد منعقد كرده اند. به نظرم وضعيت 
درحال بهبود اســت. بايــد بپذيريم كــه در دوره ركود به ويژه 
در بخــش ســاختمان ســرمايه گذاران بــا مشــكل مواجــه 
می شــوند ولی ما به عنوان يــک نهاد عمومــی بايد درصدد 
رفــع اين مشــكلات باشــيم. خود مــن برای حل مشــكلات 
ســرمايه گذاران در حوزه هايی كه به حوزه من ارتباطی ندارد 

ورود می كنم و با ارگان های ديگر وارد تعامل می شوم. 
 آقای شــهردار در اولین نشســت خبری شــما 
پس از انتصابتان به عنوان شــهردار مشهد اعلام 
کردید که من بــه تصمیمات و تعهدات شــهردار و 
شورای شــهر قبل پایبندم و ســعی می کنم همان 
تصمیمات را با اصلاحاتی دنبال کنم. اما در همان 
زمان میزان بدهی شــهرداری مشــهد حدود ســه 
هزار میلیارد تومان بود، در حالــی که اکنون ارقام 
بالاتری اعــلام می شــود. باتوجه به ایــن حجم از 
بدهــی و تعهدات آیــا هنوز هــم پایبندی شــما به 

همان قوت سابق است؟
هر مديری بايد به نظرات و عهدهای گذشتگان خودش 
پايبند باشد مگر اينكه كاری غيرقانونی صورت گرفته باشد. 
بنابراين من همچنان به تصميمات شهردار محترم سابق 
پايبند هستم. درباره بدهی ها هم بايد بگويم من تا الان هيچ 
رقمی را به عنوان بدهی اعلام نكرده ام و مهمتر از اين ميزان 
بدهی رقمی برای قضاوت عملكرد شــهردار نيست زيرا اگر 
منابع مالی صرف ســاخت مترو، پارک و ديگر زيرساخت ها 
شــود و صرفــا بــرای پرداخــت حقــوق و مزايــای كاركنــان 

شهرداری نباشد نكته مثبتی است. 

 تمام تلاش من این است
که در این شهر انسان محور باشم

شهردار مشهد: 

 پــس از انتخابات شــورای شــهر اســامی افراد 
مختلفی برای تصدی پست شــهرداری مشهد در 
افکار عمومی مطرح بود. چه اتفاقی افتاد که آقای 

قاسم تقی زاده خامسی شهردار مشهد شد؟
يک ماه پس از انتخابات شورای شهر، برخی از اعضای 
شــورا به تهران آمدند و به من ســمت شــهرداری مشهد را 
پيشــنهاد دادنــد. در آن مقطــع من بــه دوســتان گفتم كه 
برای تصدی اين پست آمادگی لازم را ندارم و چون حدود 
دوازده سال بود كه در بخش دولتی سمتی نداشتم، تمايل 
چندانــی هم برای بازگشــت به اين بخش نداشــتم. لذا به 
اعضای شــورا توصيه كردم كه به دنبال گزينه های ديگری 
باشــند و حتی چندين گزينه هم خود من به آنها پيشــنهاد 
دادم. پــس از تأييد انتخابات شــورای شــهر توســط وزارت 
كشــور، مجددا دوستان شورا از من خواستند كه اين سمت 
را بپذيــرم و بــاز هم من پيشنهادشــان را رد كــردم؛ اما آنها 
از من خواســتند كه در فهرســت نامزدهای تصدی پســت 
شهرداری قرار بگيرم تا فهرست به رأی گذاشته شود. ابتدا 
يک ليســت شش نفره تهيه و به معرض رأی شورا گذاشته 
شــد. در رأی گيری اوليه كه ســه نفر انتخاب می شــدند من 
كمترين رأی را آوردم و از اين بابت بســيار خوشــحال بودم 
زيــرا كار همان گونــه كه من تمايل داشــتم پيش می رفت. 
اما پس از گذشــت چند روز يكی از ســه نفر منتخب به نفع 
اصلاح طلبــان كناره گيــری كــرد و رقابــت بين مــن و آقای 
غلامرضا انصاری شــكل گرفت. تا آن زمــان هم من برای 
صحبت با اعضای شورا به مشهد نيامده بودم نهايتا برای 
روز رأی گيری به مشهد آمدم و در صحبت با اعضای شورا 
به همه اعضا تأكيد كــردم كه به آقای انصاری رأی بدهند. 
همــان روز بعــد از كنفرانس خبــری من و آقــای انصاری و 
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زهرا پزشــکیان / در یکی از روزهای پایانی سال 96 به دفتر شهردار مشــهد رفتیم تا با او درباره مهمترین مسائل دومین کلان شهر 
ایران گفت وگو کنیم. قاسم تقی زاده خامسی که پیش از این سمت های مختلفی ازجمله 11 سال معاونت در شهرداری تهران 
از جمله در دوره غلامحسین کرباسچی در کارنامه دارد از اینکه پس از 25 سال به زادگاهش بازگشته تا امور آن را به دست بگیرد 
بســیار رضایت دارد. وی رویکردش را با مدیران گذشــته در این شــهر بســیار متفاوت می داند و قصد دارد در مدت مسئولیتش 
بیشــتر بر مقوله فرهنگ تمرکز کند. تقی زاده تخریب بافت تاریخی اطراف حرم امام رضا )ع( را مهمترین معضل شهر مشهد 
می داند و معتقد است برای جبران این خسارت باید در حد توان خانه ها و بازارهای تاریخی را حفظ و تعمیر کرد. وی برنامه های 
بسیاری برای هوشمندسازی شهر مشهد دارد و قصد دارد برای رفاه حال زائران در ایام نوروز از اپلیکیشن »مشهدی شو« که یک 

اپلیکیشن خدمات یاب در سطح شهر است رونمایی کند. در ادامه مشروح این گفت وگو را می خوانید: 


